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 صادرات کالا از گمرک بندر گناوه
 ۲۹ درصد افزایش یافت 

 مدیرکل گمرک بندر گناوه گفت: صادرات کالا 
از گمرک این بندر در هشت ماه امسال معادل 
۲ میلیون ۳۱۷ هــزار و ۷۵۶ دلار بود که در 
مقایسه با مدت مشابه سال قبل از نظر ارزش 

۲۹ درصد افزایش یافته است. 
شکرالله ابوعلی در گناوه افزود: در این مدت هشت هزار 
و ۶۱۴ تن کالا به کشورهای کویت، قطر و امارات صادر 
شده اســت.وی اظهار داشت: شیشه و آینه ساختمانی، 

فرش ســجاده و دام زنده از عمده کالاهای صادراتی از گمرک این بندر در هشت ماه امسال 
بوده است.مدیرکل گمرک گناوه بیان کرد: کران بری کالا )کاپوتاژ( تره بار، مواد غذایی و مصالح 
ساختمانی به جزیره خارگ در این مدت به میزان ۱۹ هزار و ۶۱۴ تن و به ارزش ۱۵۳ میلیارد و 
۱۷۶ میلیون تومان انجام شد که از نظر وزنی ۲۸ درصد و ارزش ۱۳۸ درصد در مقایسه با مدت 

مشابه سال قبل افزایش یافته است.
وی گفت: واردات هشت ماه امسال از طریق گمرک این بندر در قالب ۵۸۱ فقره اظهارنامه و 
۹ هزار و ۴۸۳ تن کالای تجاری به ارزش ۳۱ میلیون و ۴۲۳ هزار و ۴۹۱ دلار بوده است که در 
مقایسه با مدت مشابه سال قبل از نظر وزنی ۱۳ درصد و ارزش ۱۹ درصد کاهش نشان می دهد.
ابوعلی افزود: لوازم یدکی، باطری قلمی و نیم قلمی و لاســتیک از عمده کالاهای تجاری 
وارداتی به کشور از طریق گمرک این بندر است.وی بیان کرد: واردات کالا هشت ماهه امسال 
در قالب ملوانی نیز ۶ هزار و ۲۱۱ تن به ارزش ۳۸ میلیون و ۲۴ هزار و ۵۰۵ دلار شامل چای، تور 
ماهیگیری، پنل خورشیدی، خودتراش و پودر تونر بوده است که در مقایسه با مدت مشابه سال 

قبل از نظر وزنی ۴۲ درصد و ارزش دلاری ۲۷ درصد افزایش نشان می دهد.
مدیرکل گمرک گناوه ادامه داد: درآمد تجاری و ملوانی هشت ماه امسال گمرک های گناوه و 
بندرریگ حدود ۱۶۲ میلیارد تومان بوده است که نسبت به مدت مشابه سال قبل ۱۱۸ درصد 
افزایش یافته است.وی به آمار هشت ماهه موتورلنج های ورودی و خروجی اشاره کرد و گفت: 
در این مدت میزان ورودی لنج ها با ۵۲۱ مورد، با کاهش ۱۳ درصدی در مقایسه با مدت مشابه 
سال قبل مواجه بوده و میزان خروجی لنج ها طی همین مدت از بندر نیز با ۵۴۱ لنج، کاهش 
سه درصدی را نشان می دهد.ابوعلی تعداد ملوانان ورودی از طریق شناورهای باری را سه هزار 
و ۱۲۶ نفر و ملوان خروجی را ســه هزار ۲۴۶ نفر عنوان کرد.گمرک بندرگناوه از گمرک های 
فعال استان بوشهر است.شهرستان گناوه به عنوان پسکرانه جزیره خارگ نقشی مهم در تامین 
مایحتاج ساکنان و شاغلان دراین منطقه مهم نفتی از جمله موادغذایی و مصالح ساختمانی دارد.

عوامل چهار گانه در افزایش قیمت گوشت قرمز
مشاهدات میدانی حاکی از افزایش قیمت گوشت قرمز نسبت به هفته های 
گذشته است. رئیس اتحادیه گوشت گوسفندی علت این افزایش قیمت را 
افزایش تقاضا، بالا بودن قیمت نهاده های دامی، صادرات و قاچاق دام عنوان 

می کند. 
بر اساس مشاهدات میدانی از خرده فروشی سطح شهر تهران قیمت هرکیلو شقه گوسفندی 
۲۲۸ هــزار تومان، ران با راســته ۲۴۸ هزار تومان، ران با گــردن ۲۴۸ هزار تومان، ران خالی 
۲۶۸ هزار تومان، سردست ۲۴۸ هزار تومان، ماهیچه اعلا ۲۹۸ هزار تومان، راسته گوسفندی 
۲۴۸ هزار تومان، مخلوط گوســاله ۲۶۸ هزار تومان، سردست گوساله ۲۶۸ هزار تومان، ران 
گوساله ۲۸۸ هزار تومان و ماهیچه گوساله ۲۹۸ هزار تومان است.گفتنی است قیمت گوشت قرمز 
نسبت به هفته های گذشته روند افزایشی به خود گرفته است و قیمت هر کیلو شقه گوسفندی از 

۱۹۸هزار تومان از دو هفته پیش به حدود ۲۳۰ هزار تومان رسیده است.
علی اصغر ملکی با بیان اینکه قیمت گوشت قرمز هفته قبل افزایش یافت، اظهار کرد: در حال 

حاضر قیمت هر کیلو شقه گوسفندی کیلویی حدود ۲۳۰ هزار تومان است.
وی علت افزایش قیمت گوشت قرمز را تشریح کرد و گفت: وقتی هوا سرد می شود مصرف 
پروتئین بالا می رود. از طرفی قیمت نهاده های دامی گران است و همین موضوع هزینه تولید را 
بالا برده است. همچنین مقداری صادرات انجام شد که در حال حاضر قطع شده و قاچاق دام از 

غرب کشور همچنان در حال انجام است.
 رئیس اتحادیه گوشت گوسفندی در پاسخ به اینکه گفته می شود صادرات تاثیری در گرانی 
قیمت گوشت ندارد، گفت: چنین چیزی امکان ندارد زیرا وقتی بحث صادرات می شود دامدار دیگر 

انگیزه ای برای فروش دام در بازار داخلی ندارد.
ملکی در پاسخ به سوال دیگری مبنی بر اینکه آیا قیمت گوشت باز هم افزایش خواهد یافت یا 
خیر؟ گفت: قیمت گوشت افزایشی نخواهد شد زیرا قرار است شرکت پشتیبانی امور دام مقادیری 

گوشت منجمد از ذخایر خود وارد بازار کند تا جلوی تلاطم بازار را بگیرد.

 هدفگذاری تولید سالانه
 ۲۵۰ میلیون اصله نهال در کشور 

معاون وزیر جهاد کشاورزی و رئیس سازمان 
منابــع طبیعی و آبخیزداری کشــور گفت: 
تولید یک میلیارد اصله نهال با دستور رئیس 
جمهوری و وزیر جهاد کشــاورزی در مدت 

چهار سال آینده در کشور هدفگذاری شد.
»عباسعلی نوبخت« در حاشــیه بازدید از طرح های 
آبخیزداری شهرستان شازند در استان مرکزی افزود: با 
سفر به استان های مختلف کشور و شناسایی ظرفیت 

استان ها تولید سالانه ۲۵۰ میلیون اصله نهال در دستور کار این سازمان قرار دارد.
نوبخت افزود: سفر به استان ها با هدف آشنایی با ظرفیت نقاط مختلف کشور برای تولید نهال 

و نیاز ها به نهال انجام می شود.
رئیس سازمان منابع طبیعی و آبخیزداری کشور خاطر نشان کرد: اعتبار مورد نیاز برای ایجاد 
زیر ساخت های تولید نهال در اختیار استان ها قرار گرفته و زیرساخت های لازم نیز برای تحقق 

این مهم ایجاد شده است.
نوبخت افزود: با توجه به اینکه شرایط برخی استان های کشور همانند یکدیگر هستند، تعدادی 
از استان ها به عنوان پایلوت برای تولید نهال انتخاب و نهال استان های مجاور در آن استان ها 

تولید می شود.
این مقام مسوول ادامه داد: ایجاد زیر ساخت های لازم در استان مرکزی برای تولید نهال مورد 

نیاز خود و دیگر استان ها در دستور کار قرار دارد.
رئیس سازمان منابع طبیعی و آبخیزداری کشور افزود: ۴۸ میلیارد تومان از محل اعتبارات ملی 

برای اجرای طرح های آبخیزداری به استان مرکزی اختصاص یافته است.

اخبار کوتاه 

 امروز- لیلا زمانی
موضوع مولدسازی دارایی های دولت به عنوان یکی 
از محورهای مهم تأمین منابع مالی دولتی چند سالی 
است که در قوانین و لوایح بودجه مطرح می شود. 
منتهی بررسی عملکرد سنوات گذشته حکایت از 
عملکرد بسیار ضعیف در این حوزه دارد. منابعی که 
در قوانین بودجه ســال های اخیر برای مولدسازی 
پیش بینی شده است، بیش از صدهزار میلیارد تومان 
بود، این در حالی است که عملکرد ما برای مولدسازی 
مجموعاً طی پنج سال  اخیر حدود چهارهزار و سیصد 
میلیارد تومان بوده است که البته همه این رقم هم 
ناظر به مفهوم واقعی مولدسازی نیست و بخشی از 
آن مربوط به فروش اموال بوده است. این موضوع 
پرداختن به علل و موانع مولدســازی در کشور را 

ضروری می کند.
چند رو پیش احســان خاندوزی درباره راهــکار دولت برای 
جلوگیری از کســری بودجه در سال آینده گفت: درآمد دولت از 
مولدسازی دارایی ها سال ۱۴۰۲ چهار برابر امسال خواهد بود که 
فراتر از خصوصی ساز است. احسان خاندوزی افزود: با این حال 
مجوزی که اخیرا در هیات مولدسازی دارایی های دولت به واسطه 
شورای عالی هماهنگی سه قوه صادر شده انتظار ما این است که 
درآمد حاصل از محل مولد سازی دارایی ها که فراتر از واگذاری 
از محل خصوصی ســازی است، حداقل ۴ برابر بیشتر از درآمد 
امســال دولت از این بخش باشد. وی تصریح کرد: دولت درباره 
بانک های دولتی جدی است و از همه هیات مدیره بانک های 
دولتی خواسته که همکاری لازم را داشته باشند و اگر نتوانند به 
تعهدات خود پایبند باشند حتما تغییرات مدیریتی در بانک ها را اجرا 
خواهیم کرد و چاره دیگری نیست، زیرا این قانون از قبل بر زمین 
مانده و رهبر معظم انقلاب هم بر اجرای آن تاکید دارد به همین 

دلیل باید عملیاتی شود.
 مولدسازی اموال در اقتصاد مالی و اقتصاد کلان

 از چه زمانی ظهور پیدا کرد؟
به گفته علی افضلی مدیرگروه شــرکت های دولتی در مرکز 
پژوهش های مجلس،تقریباً از چهل یا پنجاه ســال پیش یک 
مناقشه ای در مورد شاخص پایداری مالی دولت ها وجود داشت، 
مبنی بر اینکه شاخص بدهی ناخالص دولت ها خطر ناپایداری 
دولت ها را بزرگنمایی می کند و می گفتند که اوضاع این قدر هم 
بد نیست. منتقدین این شاخص معتقد بودند یک سری دارایی ها در 
ترازنامه دولت وجود دارد که قابلیت نقدشوندگی بالایی دارند، در 
نتیجه بحث تعدیل این شاخص و معرفی شاخص بدهی خالص 
مطرح شد. در عین حال با شروع موج خصوصی سازی ها توجه 
کشورها به این موضوع جلب شــد که علاوه بر دارایی های با 
قابلیت نقدشوندگی بالا، یکسری دارایی ها به شکل شرکت های 
دولتی یا ســهام دولت هم وجود دارد. پس این بحث مطرح شد 
که ما می توانیم شاخص مذکور را با لحاظ این دارایی ها تعدیل و 
طرف دارایی ها را در ترازنامه دولت بهتر ببینیم. این خط سیر همین 
طور که جلو آمد تا به این نتیجه رسیدند که علاوه بر شرکت ها و 
دارایی های با نقدشوندگی بالا، حتی اموال غیرمنقول هم می تواند 

برای تعدیل این شاخص استفاده شود. اینجا یک نقطه عطفی بود 
که دارایی ها و اموال غیرمنقول دولت از یک موضع به مثابه یک 
موجود منفعل به یک موجود فعال تبدیل شود و این سؤال مطرح 
شد که اگر بخواهید این اموال را فعال کنید حالا راه حل آن چه 
هست؟ راه حل همان بحث مدیریت و مولدسازی این اموال بود. در 
حقیقت کشورها به این نتیجه رسیدند که این اموال غیر از همان 
نقش سنتی قبلی خود، بایستی یک سری اهداف اصلی و فرعی را 
هم برای دولت محقق کنند. هدف اصلی اینکه دولت یک سری 
دارایی  را برای تولید کالا و خدمات باید با کمترین هزینه تملک 
کند، این هدف اگرچه وجود داشت اما پررنگ تر شد. اما دسته دوم 
اهداف یا همان اهداف فرعی مبتنی بر این بودند که این اموال 
حتی می توانند محرک رشد و توسعه اقتصادی باشند، به ارتقای 
توسعه اجتماعی بپردازند و به توسعه و افزایش منابع درآمدی دولت 
منجر شوند. حالا در کشورهای مختلف ذیل برنامه های استراتژی 
ممکن است بعضی از این اهداف حائز اهمیت باشند. مثلًا خیلی 
از کشورها هستند که می گویند ما می خواهیم با استفاده از ظرفیت 
این اموال توسعه زیرساخت داشته باشیم. اینجا بود که در حقیقت 

این مفهوم جدید مولدسازی ظهور پیدا کرد.
 همسویی و همکاری عمومی

 درخصوص تمامی ابعاد مولدسازی
بهرام وهابی مشاور رئیس کل سازمان خصوصی سازی در حوزه 
مولدســازی، می گوید: تا همسویی اتفاق نیفتد همکاری اتفاق 
نمی افتد. برای اینکه این یکسان سازی فکر و اندیشه اتفاق بیفتد 
باید اقداماتی صورت گیرد.تدوین و تصویب یک قانون دائمی برای 
مدیریت دارایی باید داشته باشیم. در حال حاضر مولدسازی در 
قوانین بودجه سنواتی مطرح می شود که البته چندان بد نیست،  
اما تا بیاییم یک اقدام پیش بینی شده در قانون بودجه امسال را 
انجام بدهیم، اقدام دیگر در قانون بودجه سال بعد تعریف می شود. 

بنابراین از این منظر داشتن یک قانون دائمی حائز اهمیت است.
    هر قانون جدیدی که تصویب می شــود به نظامات اجرایی 
خاص خود احتیاج دارد. لذا، ما به نظامات اجرایی هم باید برسیم 
و تعریف ســازوکارها را هم به صورت مشــخص ذیل قانون 
دائمی تشکیل بدهیم.برای ایجاد همسویی منافع ملی، بخشی و 
منطقه ای به فرهنگ سازی هم در سطح حاکمیت و هم در سطح 
آحاد مردم نیاز داریم.    در حوزه همکاری هم باید نهادســازی 
صورت بگیرد که یک نهاد مولدساز دولتی یا شرکت های مدیریت 
دارایی داشــته باشیم.    فرایندهای آماری حتماً باید ساماندهی 
شود که برای این منظور به سامانه های منظمی نیاز داریم. به نظر 
می رسد سامانه های موجود کفایت موضوع را ندارند و حتماً باید 

تغییرات اساسی در سامانه های موجود داشته باشیم.
قفل مولدسازی دارایی های دولت شکسته می شود

معــاون وزیر امــور اقتصــاد و دارایــی و رییس ســازمان 
خصوصی سازی با تشریح جزییات مصوبه سران قوا و ابلاغیه 
مقام معظم رهبری درباره تشکیل هیات هفت نفره با اختیارات 
ویژه درخصوص واگذاری  و مولد سازی دارایی های دولت گفت: 
قرار است خط ویژه ای ایجاد شود تا قفل مولدسازی دارایی های 

دولت شکسته شود.
حســین قربان زاده با حضور در گفت وگوی تلویزیونی، درباره 

مصوبه اخیر شورای عالی هماهنگی سران قوا مبنی بر تشکیل 
هیــات هفت نفره با اختیارات ویژه در خصوص واگذاری  و مولد 
سازی دارایی های دولت افزود: مولدسازی واژه ای است که خلق 
داخلی است و چندان ارجاع مباحث نظری ندارد اما به خلق ارزش، 
افزایش بهره وری و ایجاد ارزش افزوده اقتصادی درباره دارایی ها 
تلقی می شود و به طور مشخص در سالیان گذشته در بودجه های 
سنواتی برای املاک، مستغلات و اموال غیر منقول و دارایی های 

ثابت استفاده شده است.
وی یادآور شد: درباره اموال غیر منقول پیش فرض کارشناسان 
این اســت که دولت ها اشراف کاملی بر دارایی های ثابت خود 
ندارند و اساسا پیش از مولدسازی حتی نمی دانند چقدر دارایی دارند 
بخش اول این است که باید آژیر بیدارباشی به دولت ها داده شود 
که بتوانند این اموال شناسایی کنند و بخش دوم مولد سازی است.
رئیس کل ســازمان خصوصی ســازی با تاکید بر اینکه هم 
مولد ســازی به معنای عام و هم مولد سازی به معنای خاص 
یعنی با حفظ دارایی های دولت مد نظر اســت، افزود: با تاییدیه 
مقام معظم رهبری بر اساس مصوبه ۶۷ شورای عالی هماهنگی 
اقتصادی سران قوا از آذرماه به دستگاه های دولتی و سازمان ها 
و واحدهای تابعه ابلاغ شده و وزارت اقتصاد دبیرخانه و مجری 
این مصوبه مولدسازی دارایی های دولت است.وی درباره ترکیب 
هیئت هفت نفره نیز گفت: این هیئت به ریاست معاون اول رئیس 
جمهور و وزرای اقتصاد، کشــور، راه و شهرسازی و در کنار آن 
رئیس سازمان برنامه و بودجه، یک نماینده از طرف رئیس قوه 
قضاییه و یک نماینده از طرف رییس مجلس تشکیل می شود 

که اختیارات و وظایف آنها در بند ۲ مصوبه تشریح شده است.
قربان زاده یادآور شــد: اختیارات این هیئت شامل شناسایی، 
تصویب مازاد بودن و تصمیم گیری درباره انواع مدل های واگذاری 
است که این اختیارات وسیع در مورد مولدسازی و فروش تاکنون 
سابقه نداشته است، حتماً این اختیارات باید به نحوی مورد استفاده 
قرار گیرد که خط ویژه ای که برای شکستن این قفل مولد سازی 

دارایی های دولت ایجاد شده، به روشنی طی شود.
وی با اشاره به اختیارات ویژه ای که این مصوبه برای واگذاری 

و مولد ســازی اموال دولتی ایجاد می کند اظهار کرد: اساساً این 
مصوبه مصداق حکم حکومتی است و در همین مصوبه مقرر شده 
که تا دوسال قوانین و مقررات مغایر موقوف الاجرا هستند و به 
این شکل موانع موجود هم درباره ارزش گذاری، هم موانع صدور 

مجوز و واگذاری رفع خواهد شد.
قربان زاده افزود: اجرای این مصوبه از آنجا که تجربه ای است 
که قرار است متمرکز کار پیش برود و این تمرکز با توجه به کثرت 
دارایی های که می شود به عنوان پیشنهادات مطرح کرد، حتماً 
یک آیین نامه و دستورالعمل می خواهد که از ابتدا مشخص کند 
چه اقدام راهبردی و برنامه ریزی را متمرکز قرار است انجام دهیم 
و چه اقدامی را قرار است تفویض کنیم دستگاه ها انجام دهند که 

البته دستورالعمل و آیین نامه های در حال تهیه است.
راهبر این موضوع وزارت اقتصاد است

وی خاطرنشان کرد: راهبر این موضوع وزارت اقتصاد است که 
با تفویض وزیر اقتصاد به ســازمان خصوصی واگذار شده است 
و عملًا دبیرخانه این موضوع در ســازمان خصوصی ســازی 
فعالیت خود را آغاز کرده اســت.وی گفت: نیازمند یک اصلاح 
ساختاری در سازمان خصوصی سازی برای اجرای این مصوبه 
هستیم که پیشنهاد آن نهایی شده و در توافقی که بین سازمان 
اداری و استخدامی و وزارت اقتصاد شکل می گیرد این اصلاح 
ساختار انجام می شود و به سمتی حرکت می کنیم تا سازمانی در 
کشور داشته باشیم که تقاطع بخش دولتی و خصوصی درباره 
دارایی های دولت، اعم از مالی و غیرمالی را مدیریت می کند واین 

سازمان متولی آن خواهد بود.
معاون وزیر اقتصاد تصریح کرد: تاکنون سازمان خصوصی سازی 
صرفا متولی دارایی های مالی و شرکت ها بوده است و برای اولین 
بار در حوزه دارایی های ثابت نیز فعالیت می کند و این اتفاق سمت 
عرضه را تقویت می کند یعنی در بخش مسکن که می دانیم 
کمبود وجود دارد خود به خود روی قیمت تاثیر می گذارد و حتی 
می تواند تعدیل قیمت ها را در پی داشته باشد، اگر این خیزش و 

فراگیری عمومی شکل بگیرد.
قربان زاده ادامه داد: نکته دوم گسترش مالکیت عمومی است، 

مثل ســهام عدالت که به دنبال توانمند کردن جامعه بودیم و 
مردم را ســهامدار شرکت ها کردیم در این زمینه هم می توانیم 
دارایی های ثابت و املاک، مستغلات و زمینی که معمولاً نزدیک 
به فضایی اســت که افراد از آن عقب می مانند و در جریان تورم 
ملک و زمین به نوعی دارایی شــان و درآمدشــان را از دست 
می دهند به نحوی این امکان به صورت فراگیر حتی برای همان 
دســتگاه هایی که کارکنانی دارند با تخفیف در قالب ابزارهای 
مختلفی مانند صندوق های املاک و مستغلات صندوق های 
زمین و ساختمانی که طبیعتا در آنها ساخت هم دارد و مدل های 
مزایده ای، مدل های که مشارکتی ساخت صورت بگیرد، فراهم 

شود.
رئیس کل سازمان خصوصی سازی گفت: به هر شیوه ای که 
این دارایی ها از وضعیت رکود و انجماد خارج شوند حتماً باید آنها 
را اولویت قرار داد، خود دستگاه ها هم می توانند یک بازی برد برد 
را بین مشمولان خود آغاز کنند که کارکنان آنها یا کسانی که 
به صورت فراگیر با دستگاه ها در تعامل هستند آنها هم از این 
اتفاق بهره مند شوند.وی همچنین درباره اصلاحات ساختاری در 
سازمان خصوصی سازی برای اجرای این قانون گفت: در مرحله 
اول معاونت ها و بخش ها را به گونه ای تغییر می دهیم که یک 
دفتر و معاونت ویژه ای برای بخش مولد سازی دارایی های ثابت 
داشته باشیم که پیرو این مصوبه وظیفه اجرای کار را برعهده دارد.

قربان زاده افزود: امروز شنیده شده که نماینده رییس قوه قضاییه 
معرفی شده و نماینده رییس مجلس نیز در روزهای آتی معرفی 
می شــود و هنوز در این خصوص تشکیل جلسه ای داده نشده 
است و قرار است تا انتهای هفته اعضا تکمیل شوند و امیدواریم 
اولین جلســه هیات در هفته آینده تشکیل شود و در این جلسه 

راهبردهای اصلی نیز مشخص شود.
ثبت اموال و دارایی های دولت در سامانه سادا

وی با اشاره به ثبت اموال و دارایی های دولت در سامانه سادا، 
یادآور شد: طبیعتا هم ثبت اموال منقول و هم غیر منقول را در این 
سامانه داریم که بر اساس فرآیند خود اظهاری است و بعد از این 
مرحله بررســی می شود که این اطلاعات درست است یا نه اما 
نکته ای که در اینجا وجود دارد این است که ما مخرج این کسر را 
نداریم و این اشراف وجود ندارد که چه میزان اموال به طور واقعی 
وجود دارد. قربان زاده همچنین با اشاره به برخی راهکارها از حمله 
سوت زنی همراه با برخورد قهری و ضمانت اجرایی گفت: نکته 
جالب این است که در سازمان استخدامی در سال ۸۹ بخشنامه 
ای صادر شــده که متراژ هر پست را تعین کرده است که مثلا 
وزیر و یا مدیرکل و یا معاون وزیر یا هر کارمندی باید چه متراژی 
فضای کار داشته باشند و در سامانه پاکنا نیز فهرست کارکنان 
وجود دارد، ملاحظه و پیشنهادی در این خصوص مطرح است 
یکی از مصادیقی که می توانیم استفاده کنیم این است که اگر 
یک دستگاهی مثلا سازمان خصوصی سازی، n تعداد کارمند 
دارد بر اساس این بخشنامه یک میزانی زمین نیاز دارد و مازاد آن 
حساب شود؛ به طور کلی باید طراحی و سازوکاری را ایجاد کرد 
که رتبه بندی دستگاه ها را نشان داد که مثلا با درصدی از اموال 
مازاد در منطقه قرمز قرار می گیرند و با واگذاری به منطقه نارنجی 

و یا سفید می رسد.

 »امروز« در مورد شاخص پایداری مالی دولت ها گزارش می دهد

منتظردرآمد حاصل از محل مولد سازی دارایی ها

اینفوگراف

مدیرعامل سازمان صنایع هوایی وزارت دفاع با اشاره به این که »تا 
۳ سال آینده در حوزه ساخت هواپیمای مسافربری به توفیقات عملی 
مناسبی دســت خواهیم یافت«، گفت: امروز نیز هواپیمای ترابری 

سیمرغ مراحل تاکسی خود را گذرانده و آماده پرواز می شود. 
امیر سرتیپ دوم افشین خواجه فرد مدیرعامل سازمان صنایع هوایی وزارت دفاع در 
حاشیه بازدید از غرفه وزارت دفاع و پشتیبانی نیروهای مسلح در چهارمین نمایشگاه 
ایران ساخت، با اشاره به اهمیت حضور وزارت دفاع در این نمایشگاه اظهار کرد: این 
نمایشگاه بسترساز توسعه فناوری در کشور محسوب می شود و تجربه نیز ثابت کرده 
اســت که هر زمان کشور نسبت به توسعه فناوری اهتمام ورزیده در آن عرصه به 
موفقیت دست یافته ایم.وی با تاکید بر این که »توسعه فناوری در طول فرآیند تولید 
یک محصول معنا می یابد«، افزود: باید فناوری محصولاتی که فرصت تولید آنرا پیدا 
کرده ایم را توسعه دهیم و از این طریق نیز زمینه به ثمر رسیدن آن محصول را برای 
تولید کننده آماده نماییم.وی با اشــاره به ضرورت همکاری و تعامل با شرکت های 
دانش بنیان گفت: امروز ســازمان صنایع هوایی به طور فزاینده ای به شرکت های 
دانش بنیان وابسته است و به این وابستگی نیز افتخار می کند؛ ما تلاش می کنیم تا 
شرکت های دانش بنیان را تحت حمایت خود قرار دهیم و امروز میانگین بدهی ما به 

این شرکت ها در پایین ترین سطح قرار دارد.

مدیرعامل سازمان صنایع هوایی وزارت دفاع با بیان این که »تاب آوری و ماندگاری 
شرکت های دانش بنیان جزو اهداف سازمان صنایع هوایی است«، گفت: این سازمان 
سعی دارد به گونه ای عمل کند تا شرکت های دانش بنیان تعمیق یافته و فعالیت های 

خود را افزایش دهند و در میدان تدوام حضور داشته باشند.
وی درباره ســاخت هواپیمای مسافربری اظهار کرد: امروز سازمان صنایع هوایی 
به دنبال دستور ریاست محترم جمهوری جهت ساخت هواپیمای مسافربری، مسیر 
حرکت خود را در راستای توسعه این ناوگان قرار داده است و تلاش دارد تا سطح تاب 
آوری این ناوگان را افزایش دهد و همچنین در این رابطه محصولات مورد نیاز را با 
بهره گیری از ظرفیت های داخل کشور توسعه داده و البته به خارج از کشور نیز توجه 
داریم.وی عنوان کرد: در عرصه ساخت هواپیمای مسافربری سعی می کنیم حداقل 
تا ۳ سال آینده در این حوزه به توفیقات عملی مناسبی دست یابیم؛البته در ساخت و 
توسعه هواپیمای مسافربری راهبرد درون زا و برون نگر را دنبال می کنیم و انتظار 
است هم افزایی خوبی در سطح ملی ایجاد گردد که بحمدالله نشانه های خوبی به ویژه 
در همراهی و همکاری سازمان هواپیمایی کشوری شاهد هستیم.مدیرعامل سازمان 
صنایع هوایی در خصوص روند آماده سازی هواپیمای سیمرغ گفت: هواپیمای سیمرغ 
را که اردیبهشت ماه با حضور وزیر دفاع رونمایی کردیم، امروز مراحل تاکسی را انجام 

داده و برای پرواز آماده می شود.

سخنگوی ستاد هدفمندی یارانه گفت: افرادی که تا ماه پیش یارانه دریافت 
کردند، همچنان مشمول هستند و به هیچ عنوان یارانه آنها قطع نشده است. 
 خانم حســینی گفت: با واریز ۱۴۲ مرحله یارانه معیشــتی، آخرین قســط تســهیلات 
قرض الحســنه ۱۰ میلیون ریالی کرونا به مبلغ ۳۵ هزارتومان از حساب سرپرستان خانوار 
کسر شد.به گفته او، خانوارهایی که ۲ مرحله تسهیلات کرونا را دریافت کردند، اقساط آن تا 
۳۰ ماه آینده از یارانه معیشتی آنها کسر می شود.حسینی می گوید: افرادی که ادعا می کنند 

این ماه ۱۰۰ هزارتومان از یارانه آنها کسر شده است، آنها تا ماه های قبل جز دهک یک تا 
۳ بودند، اما به سبب آنکه دهک بندی امری پویاست، براساس تغییر دیتا جز دهک ۴ تا ۹ 
شناخته شدند.سخنگوی ستاد هدفمندی یارانه گفت: خانوارهایی که تا ماه پیش یارانه دریافت 
می کردند، همچنان مشمول یارانه هستند و یارانه هیچ خانواری قطع نشده است. تنها این 
احتمال وجود دارد که برخی افراد خانوار ازدواج کرده باشند که به سبب تغییر دهک بندی، 

یارانه آنها قطع شده است.

نائب رئیــس دوم اتاق اصنــاف ایران 
با بیان اینکه حــذف ارز ترجیحی برای 
اقشار ضعیف، پر فشــار بوده، گفت: به 
عنوان نمونه حــذف ارز ترجیحی نان را 
گران کرد و خرید آن برای اقشار ضعیف 
دشوار شده است؛ بنابراین از دولت انتظار 
داریم طرحــی دهد که مردم بتوانند نان 

ارزان تری بخرند. 
علیرضا حســنی اظهار کرد: یکی از موارد مهم 

اصناف این است که برای برخی از واحدهای صنفی برگ متمم مالیاتی صادر شده 
است که مبنای آن مشخص نیست. در شرایط رکود و نبود ثبات در بازار و کاهش 

درآمدها باید از کسب و کارها حمایت کرد و نمی توان مالیات ها را افزایش داد.
وی افــزود: به تازگی برای برخی از واحدهای صنفی برگ متمم مالیات صادر 
شده است. اما مبنای برگ متمم مشخص نیست. اگر مبنای آن تراکنش های 
دستگاه پز است، مبنای درستی نیست. مدت ها است که می گوییم هر تراکنشی 
که از دستگاه های پز واحدهای صنفی انجام می شود، به معنای فروش نیست 
که بتوان از آن مالیات گرفت. در بازار روال است که به هم پول قرض می دهند. 
بنابراین  از وزارت امور اقتصادی و دارایی انتظار داریم که برگ متمم های مالیاتی 
کشیده نشود و در راستای حمایت دولت از اصناف، خوداظهاری مالیاتی متصدیان 

واحدهای صنفی در خصوص مالیات سال ۱۴۰۰ تماما قطعی شود.
نائب رئیس دوم اتاق اصناف ایران در ادامه درباره حذف ارز ترجیحی نیز اظهار 
کرد: حذف ارز ترجیحی برای اقشار ضعیف پر فشار بوده است. به عنوان نمونه 
حذف ارز ترجیحی نان را گران کرده است و خرید آن حقیقا برای اقشار ضعیف 
دشوار شده است. قیمت دان مرغ و خوراک دام نیز افزایش یافته است و این بدان 
معنا است که باید در آن تجدید نظر شود. بنابراین از دولت انتظار داریم طرحی دهد 

که مردم بتوانند نان ارزان تری بخرند.

حسنی همچنین به موضوع قاچاق دام اشاره کرد 
و گفت: در خصوص دام با پدیده قاچاق معکوس 
مواجه هستیم. به طوری که بیم آن می رود با پدیده 
گران تر شــدن گوشت در کشور مواجه شویم. به 
موجب حمایت از مصرف کنندگان لازم اســت تا 
دولت در این خصوص چاره اندیشــی هایی داشته 
باشد.وی افزود: عدم ثبات نرخ ارز منجر به مدیریت 
ناپذیر شدن بازار شده است. اگر ارز هر روز گران تر 
شود، بازار نمی تواند نرخ کالا و خدمات را ثابت نگاه 
دارد. بنابراین دولت لازم است که برای مدیریت بازار، سیاست هایی اتخاذ کند که 

به ثبات نرخ ارز کمک کند.
نائــب رئیس دوم اتاق اصناف ایران گفت: یکی دیکر از مشــکلات اصناف، 
سایت ایرانیان اصناف اســت. در حالی که اتاق اصناف ایران در تلاش است تا 
واحدهای صنفی فاقد پروانه کســب را پروانه دار کند، برای تمدید پروانه های 
منقضی شده و صدور پروانه داوطلبان در سامانه ایرانیان اصناف مشکلاتی داریم. 
همین مشکلات، گاها داوطلبان را از دریافت پروانه منصرف می کند. ما باید صدور 

پروانه کسب را تسهیل کنیم و مشکلات سامانه به این فرایند آسیب می رساند.
وی در خصوص حمایت از صادرکنندگان صنفی نیز گفت: لازم اســت دولت 
حمایت هایی ویژه از اصناف صادرکننده کالا داشته باشد. صادرات فرش، کفش، 
کیف، آجیل و … هر کدام ارز آوری بالایی دارد. لازم است تا معاف از تعرفه های 
گمرکی شویم. اگر چنین نشود صادرکنندگان صنفی نمی توانند با صادرکنندگان 
بزرگ رقابت کنند. حسنی اظهار کرد: همچنین لازم است از وارد کنندگانی که 
کالاهایی که مشابه داخلی ندارد را وارد می کنند حمایت شود تا بازار از تمام کالاها 
اشباع شود. در شرایطی که تحریم هستیم نباید خود تحریمی داشته باشیم. مبارزه 
با واردکنندگان حتی به صورت ته لنجی و کوله بری، تحت عنوان قاچاق مناسب 

نیست. بلکه باید این واردات را ضابطه مند کنیم.

»سیمرغ«آمادهپروازمیشود

یارانههیچخانواریقطعنشدهاست

مدیرعاملسازمانصنایعهواییوزارتدفاعاعلامکر:

ضرورتبرنامهریزیبرایکاهشقیمتنان
نائبرئیسدوماتاقاصنافایراناعلامکرد:

افزایش مشارکت های مردمی و تسهیلات برای ساخت و سازها  
در دیدار معاون وزیر راه و شهرســازی با معاون توسعه، 
کارآفرینی و اشتغال وزارت تعاون و مشارکت های مردمی 
و تسهیلات زیرمجموعه ستاد ملی بازآفرینی شهری مورد 

توافق قرار گرفت.
محمد آئینی معاون وزیر راه و شهرسازی و مدیرعامل شرکت بازآفرینی 
شهری ایران با کریمی بیرانوند معاون توسعه، کارآفرینی و اشتغال وزارت 
تعاون، کار و رفاه اجتماعی دیدار و گفتگو کرد. در این دیدار، فعال سازی 
کارگــروه تخصصی »ارتقــای اقتصادی و مشــارکت های مردمی و 
تسهیلات« زیر مجموعه ستاد ملی بازآفرینی شهری پایدار مطرح و مورد 
توافق گرفت.این جلسه به منظور فعال سازی کارگروه »ارتقای اقتصادی 
و مشارکت های مردمی و تسهیلات« از مجموعه کارگروه های ذیل ستاد 
بازآفرینی شهری پایدار و ایجاد زمینه های همکاری جهت استفاده از جز 
پنج ماده هفت »قانون ساماندهی و حمایت از مشاغل خانگی« با استفاده 

از ظرفیت ستاد مستقر در وزارت تعاون کار و رفاه اجتماعی برگزار شد.
محمد آئینی هدف از برگزاری این جلسه را تدوین ساز و کارهای لازم 
به منظور بسط و گسترش تسهیلات، فرصت های شغلی، آموزش های 
مهارتــی و فنی و حرفه ای در محدوده هــا و محلات هدف بافت های 
ناکارآمد شهری برشمرد و گفت: بحث اشتغال یکی از مهمترین مسائل 
در سکونتگاه های غیررسمی به شمار می رود و در برنامه ریزی ها به سمتی 
می رویم که حتی طراحی ساختمان ها نیز با محوریت ایجاد فضای مناسب 
برای مشاغل خانگی انجام شود، در بسته تشویقی نیز ارائه دو طبقه تراکم 
تشویقی مشروط بر این است که طرح آن ها از کسب و کارهای خانگی 
حمایت کند. بنابراین فعال کردن کارگروه تخصصی »ارتقای اقتصادی و 
مشارکت های مردمی و تسهیلات« مهم ترین اقدامی است که وزارت 

تعاون، کار و رفاه اجتماعی در این خصوص می تواند انجام دهد.
آئینی با اشاره به این که ۵۳ درصد واحدهای مسکونی در سکونتگاه های 
غیررسمی ناپایدارند، گفت: این محلات به لحاظ خدماتی کم برخوردار 
محســوب می شوند و با مشــکلات متعددی در حوزه های مختلف به 
خصوص معیشت، بهداشت و اشتغال مواجه اند. او خواستار این شد که 

وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی در سرفصل های بودجه این وزارتخانه 
اعتبار جداگانه ای برای ایجاد اشتغال در محلات هدف بازآفرینی شهری 
تعریف کند.او افزود: پیشنهاد این است که ۱۰ درصد از اعتبارات اشتغالزایی 
به ایجاد اشتغال در سکونتگاه های غیررسمی تخصیص یابد.در این جلسه 
حبیب خراسانی معاون ساماندهی و بازآفرینی شهری شرکت نیز خطاب 
به کریمی بیرانوند با اشاره به این که از شما انتظار نگاه مکان محوری 
به سکونتگاه های غیررسمی را داریم، تصریح کرد: نبود اشتغال مهمترین 
مشکلی است که باعث مهاجرت از روستاها و شهرهای کوچک به سمت 
کلانشهرها می شود و متأسفانه در حوزه سیاستگذاری های کلان و بخشی 
این موضوع مورد توجه جدی قرار نگرفته که نیازمند برنامه ریزی است.او 
با اشــاره به جز پنج ماده هفت »قانون ساماندهی و حمایت از مشاغل 
خانگی« اظهار کرد: بر اســاس این بند دولت می تواند بنا به پیشــنهاد 
ستاد نسبت به تعیین ضوابط حمایتی در زمینه های مالیات، تأمین وام 
قرض الحسنه اشتغال، حق بیمه خویش فرما، تعرفه مصرف آب، برق و 
سوخت مصرفی، ظرف سه ماه از تصویب این قانون، اقدام و اعتبار مورد 
نیاز را در بودجه سنواتی محاسبه و لحاظ کند، ما مکان ها و محدوده های 
هدف را بر روی نقشه جغرافیایی و در یک سامانه در اختیار وزارت تعاون 
قرار می دهیم و انتظار این است که در بودجه سنواتی سهمی هم برای 
اشتغال در این سکونتگاه ها در نظر گرفته شود.خراسانی با اشاره به این 
که تاکنون در قالب این کارگروه جلســات بسیاری در وزارت تعاون، کار 
و رفاه اجتماعی برگزار کرده ایم، تصریح کرد: پیشنهاد دیگر شرکت این 
است که سهم سکونتگاه های غیررسمی از تسهیلات اشتغالزایی صندوق 
کارآفرینی امید مشخص شود.غفوری مدیرکل دفتر برنامه و بودجه شرکت 
بازآفرینی شهری ایران با اشاره به این که وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی 
سرفصل های متعددی برای بودجه دارد، عنوان کرد: با توجه به مشکل 
اشتغال در سکونتگاه های غیررسمی انتظار می رود این وزارتخانه بخشی از 
بودجه اشتغال زایی را به این سمت هدایت کند.همچنین منصور استادی 
مدیرکل دفتر ستاد ملی بازآفرینی شهری پایدار با بیان این که در سند ملی 
توانمندسازی بافت های ناکارآمد شهری دو تکلیف برای تمام وزارتخانه ها 

تعریف شده اســت، توضیح داد: این دو وظیفه عبارتند از پیشگیری از 
تشکیل سکونتگاه های غیررسمی و ســاماندهی و توانمندسازی این 
بافت ها که وزارت تعــاون، کار و رفاه اجتماعی در هر دو حوزه می تواند 
نقش پر رنگی ایفا کند. همان طور که می دانیم مهاجرت از روســتاها و 
شهرهای کوچک به شــهرهای بزرگ و کلانشهرها شکل می گیرد؛ 
بنابراین در اطراف کلانشهرها شاهد اجتماعی هستیم که فاقد توانمندی 
ایفای نقش در شهرهای بزرگ هستند.استادی با اشاره به نقش آموزش 
در توانمندسازی ساکنان این بافت ها گفت: در سنوات گذشته از طریق 
کارگروهی که با ریاست معاون کارآفرینی برگزار می شد به این نتیجه 
رسیدیم، نمی توان بر اساس اقتضائات محلی در سکونتگاه های غیررسمی 
ساکنان را آموزش داد. در سال ۹۷ این کارگروه مدلی را تصویب کرد تا 
آموزش ها به سمتی برود که توانمندسازی اجتماع محور داشته باشیم، 
این مدل در کارگروه ســتاد ملی مصوب شد.او با تاکید بر فعال کردن 
کارگروه »ارتقای اقتصادی و مشارکت های مردمی و تسهیلات« عنوان 
کرد: می توان یک طرح ملی توانمندسازی راه اندازی کرد که در آن سهم 
هر نهاد در حوزه های زیر بنایی، روبنایی و توانمندسازی مشخص شود و 
برنامه های خود را ارائه کنند. چنانچه بتوانیم در برنامه هفتم توسعه ۱۰ 
درصد جامعه ۱۵ تا ۵۰ ســال را آموزش دهیم در نهایت ۳۶۰ هزار نفر 
آموزش خواهند دید و کار بزرگی انجام خواهد شد.سعید اسدی مدیرکل 
دفتر مطالعات کاربردی و امور ترویجی شرکت بازآفرینی شهری ایران نیز 
با اشاره به آموزش در سکونتگاه های غیررسمی گفت: هر سال اعتباراتی 
برای آموزش ســاکنان محلات هدف بازآفرینی در قالب تفاهمنامه با 
ســازمان فنی و حرفه ای تخصیص می یابد که می تواند بستر مناسبی 
برای فعالیت های کارگروه »ارتقای اقتصادی و مشارکت های مردمی و 
تسهیلات« باشد تا هم جمعیت جامعه هدف را افزایش دهیم و هم از 
ظرفیت های موجود استفاده کنیم.در پایان نیز کریمی بیرانوند قول داد که 
بزودی این کارگروه را فعال تر کرده و بیش از گذشته با شرکت بازآفرینی 
شهری ایران در حوزه سکونتگاه های غیررسمی و ایجاد اشتغال در این 

مناطق همکاری های لازم را انجام دهند.


